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 توج�ه دولتمردان س�یزدهم ب�ه قدرت های 
غیرغربی جهان باعث شد تا اعتماد کشورهایی 
همچون چین و روسیه به ایران افزایش پیدا کند 
و چراغ سبز سازمان همکاری شانگهای و حتی 
کش�ورهای عضو بریکس به عن�وان قدرت های 

نوظهور جهانی برای کشورمان روشن گردد.
به گزارش حوزه سیاست خارجی ایرنا؛ صبح امروز 
آیت الله رئیسللی به نمایندگی از جمهوری اسللامی 
ایللران، بلله عنللوان یکی از اعضللای اصلی سللازمان 
همکاری شانگهای، در بیست و سومین اجاس سران 
این سازمان که به شللکل ویدئوکنفرانس در دهلی نو 
برگزار شللد، سللخنرانی کرد. درحالی ایللران در این 
اجاس به عنوان عضو رسمی این سازمان معرفی شد 
که روند عضویت نهایی تهران در دو دهه اخیر با فراز 

و فرودهای بسیاری رو به رو بوده است.
موانللع و مشللکاتی داخلللی و خارجی دسللت به 
دسللت یکدیگر داده بود تا روند تبدیل عضویت ناظر 
جمهوری اسللامی ایران به عضو اصلی، ۱۶ سال در 
حالت تعلیق قرار بگیرد. این در شرایطی بود که ایران 
همزمان با هند و پاکستان در سال ۲۰۰۵ به عضویت 
ناظللر این سللازمان نائل آمده و از همللان ابتدا نامزد 

عضویت اصلی در شانگهای بود.
در سللال ۲۰۱۵ و همزمللان با امضللای توافقنامه 
موسللوم به برجام که بسللیاری تصللور می کردند این 
توافق درب هللای همکاری کشللورهای مختلف را به 
روی ایران گشللوده اسللت، باز هم تهران پشت درب 
بسللته این سازمان مانده بود؛ این در شرایطی بود که 
دو کشور هند و پاکستان توانستند در سال ۲۰۱۶ از 
عضو ناظر به عضو اصلی سللازمان همکاری شانگهای 

تبدیل شوند.
درخواسللت عضویت رسللمی ایران یکبار در سللال 
۲۰۰۶ و بار دیگر در سللال ۲۰۱۵ مورد موافقت قرار 
نگرفت. آنگونه که گفته می شود مخالفت تاجیکستان 
بلله عنوان یکی از کشللورهای اصلی این سللازمان از 
دلایل اصلی عدم موافقت با درخواسللت دوم ایران در 

دوران پسابرجام بوده است.
ایللن اتفاق به خوبی گویای این مسللاله اسللت که 
دسللتگاه دیپلماسی کشللور در سللال هایی که تمام 

تمرکللز خود را به تنللش زدایی و مماشللات با غرب 
گذرانده بود از کشللورهای آسیایی و حتی کشورهای 

حوزه ایران فرهنگی غافل مانده بود.
در ایللن میان سللایه انداختن سیاسللت داخلی بر 
منافع ملللی و تاش بللرای پایللداری گفتمان غرب 
گرایی افراطی بر سیاسللت گذاری کشللور، مشکات 
را برای حضور فعالانه ایران در سللازمان های آسیایی 
و اسللتفاده از ظرفیت همکاری با کشورهای مختلف 

جهان افزون کرده بود.
خللروج یکجانبلله آمریکا از برجام در سللال ۲۰۱۸ 
منجللر بلله رویارویللی دو جریان گفتمانللی در حوزه 
سیاسللت خارجی شللد. در یک سللو دولت مسللتقر 
معتقد بود که گشللایش روابط ایران با جهان و حتی 
کشللورهای همسللایه و دولت های آسللیایی در گرو 
پذیرش درخواسللت های چند کشور غربی در ارتباط 
با مسللاله برجام و FATF اسللت؛ در سللوی دیگر، 
منتقدان این دیدگاه با اشاره به تغییرات مهم در نظم 
جهانی معتقد بودند پیگیللری منافع جمعی ایرانیان 
وابسته به پذیرش زیاده خواهی های طرف غربی نبوده 
و کشللورهای بسللیاری در شللرایط تحریم حاضر به 

همللکاری با ایران و اسللتفاده از مزیت های همکاری 
با تهران هستند.

امللا گفتمللان و رویکللرد اول تللا دو سللال قبل بر 
دسللتگاه های اجرایللی کشللور حاکم ماند و مسللاله 
عضویت ایران در سللازمان همکاری های شللانگهای 
را نیز تحت تاثیر قرار داده بود؛ تاجاییکه سللخنگوی 
کمیسللیون اصل نود مجلس شورای اسامی در این 
خصوص می گوید در سال پایانی دولت دوازدهم وزیر 
امور خارجلله وقت، محمدجوادظریللف در نامه ای به 
مسللولان نظام، FATF را مانع عضویت در سازمان 

همکاری های شانگهای معرفی کرده بود.
بسللیاری از رسللانه ها و کارشللناس های نزدیک به 
دولت سابق نیز عضویت دائم ایران در شانگهای بدون 
پذیللرش FATF و رفع تحریم ها را با عنوان »خیال 
خللام« معرفللی می کردند که خود بلله خوبی گویای 
موانع داخلی ایران برای استفاده از مای ظرفیت های 

منطقه ای و قدرت های نوظهور بوده است.
به حاشیه رفتن گفتمان سابق با قدرت گرفتن دولت 
سیزدهم تغییرات بسیاری در رویکرد دیپلماسی ایران 
ایجاد کرد و حتی اسللتقبال بسللیاری از کشللورهای 

آسللیایی و همسللایه از جمله تاجیکسللتان را در پی 
داشت. همزمان با آغاز فعالیت دولت سیزدهم؛ سراج 
الدیللن مهرالدین، وزیر امور خارجه تاجیکسللتان به 
طور رسللمی در یک نشست مطبوعاتی اعام کرد که 
این جمهللوری نظر خود را تغییللر داده و در صورت 
اتفاق نظر اعضا، موافق عضویت دائم ایران در سازمان 
همکاری شللانگهای است. رئیس مجلس تاجیکستان 
نیز با سللفر به تهران و ماقات با آیت الله رئیسللی، از 
رئیس جمهور ایران برای شرکت در اجاس شانگهای 
دعوت به عمل آورد تا نخسللتین سللفر رئیس دولت 
جدید کشللورمان به دوشللنبه باشللد و مجوز تغییر 
عضویت ناظر به دائم در سازمان شانگهای رسما صادر 
شود. توجه دولتمردان جدید به قدرت های غیرغربی 
جهان باعث شللد تا اعتماد کشورهای دیگر از جمله 
چین و روسیه به ایران افزایش پیدا کند و چراغ سبز 
سازمان همکاری شللانگهای و حتی کشورهای عضو 
بریکس به عنللوان قدرت های نوظهللور جهانی برای 

کشورمان روشن گردد.
پللس از این بللود که روند اقدامللات فنی و حقوقی 
ایللران برای عضویت در شللانگهای در قللوه مجریه و 
مقننلله مورد پیگیللری قرار گرفت تا بللا تصویب ۴۹ 
سند موجود این سازمان روند عضویت ایران به نتیجه 
برسد. اکنون پس از ۱۸ سال جمهوری اسامی ایران 
توانسته است در باشگاهی از کشورهای آسیایی قرار 
بگیرد کلله در جهان پیش رو و نظم جدید جایگاهی 

تایید کننده خواهند داشت.
گفتنی است سازمان همکاری شانگهای یک سازمان 
بین المللی و اوراسیایی است که در قالب یک ائتاف 
سیاسللی، اقتصادی و نظامی در شهر شانگهای چین 
در ۱۵ ژوئن ۲۰۰۱ توسللط ۶ کشللور چین، روسیه، 
قزاقسللتان، قرقیزستان، تاجیکستان و ازبکستان پایه 
گذاری شد. پس از آن، هند و پاکستان نیز در ۹ ژوئن 
۲۰۱۷ در نشست آسللتانه به عنوان اعضای کامل به 
این سازمان پیوستند و اکنون ایران نیز به عنوان یکی 
از اعضای اصلی آن معرفی شده است. این سازمان در 
چندجانبه گرایی و دوران گذار نظام بین الملل نقشی 
مهللم ایفا می کند و عضویت در آن برای کشللورهای 

زیادی از جهان پیگیری می شود.

FATF راز پذیرش ایران در شانگهای بدون برجام و

   برداشت اول
 شهرستان اسکو به تنهایی قطب تولید محصول 
گل محمدی در آذربایجان شللرقی محسوب می 
شللود و بخشی از تولید سللالانه حدود ۲.۲ هزار 
تنُللی این شهرسللتان به صورت ترَ و بخشللی نیز 
به صورت فرآوری شللده، به بللازار مصرف عرضه 
می شللود که در صورت ایجاد صنایللع فرآوری و 
زنجیللره ارزش برای این محصول، ارزش افزوده و 

عایدی اهالی منطقه چندین برابر خواهد شد.
جشنواره برداشت گل محمدی از ۱۱ سال پیش 
در این شهرستان آغاز شللده و در کنار معرفی و 
برندسللازی ایللن محصول و جذب گردشللگر، در 
صورت پرداختن به همه جوانب این جشللنواره از 
سللوی مسللئولان مربوطه و معرفی ظرفیت های 
موجود برای سرمایه گذاران، بسیاری از مشکات 
کشللاورزان و تولیدکنندگان گل محمدی در این 

شهرستان برطرف می شود.
رئیس شللورای اسللامی روسللتای عنصرود یا 
همان آنساری در خصوص ظرفیت های این روستا 
گفت: منطقه دارای ۳۰۰ هکتار اراضی آبی بوده و 
روزانه بالغ بر ۱۵ تنُ گل محمدی با ارقام آتش و 

مخملی از اراضی مستعد آن برداشت می شود.
یعقللوب صاحللی با اشللاره به کیفیللت بالای 
محصولات ایللن منطقه با توجه بلله آب و هوای 
مطلللوب آن افللزود: عللاوه بللر گل محمللدی، 
برخللی محصللولات ایللن منطقلله بلله خصوص 
 گللردو و سللیب زمینللی حتی پیش فللروش هم 

می شوند.
وی در خصوص مشللکات تولید گل محمدی 
در منطقه تاکید کرد: عنصرود دارای چهار چشمه 
اسللت که تا به امللروز به خوبی از آنها اسللتفاده 
می کردیم اما امسللال سللطح آب این چشللمه ها 
کاهللش یافته و ما را با تنللش آبی مواجه کرده و 

کشاورزان در تامین آب مزارع مشکل دارند.
صاحی با درخواست از مسئولان استانی برای 
لایروبللی رودهللا و اعطای تسللهیات ویژه برای 
مدرن کردن تجهیللزات آبیاری اراضی در منطقه 
یادآور شللد: با توجلله به آب و هللوای مطلوب و 
سردسللیر منطقه معمولاً آنچنللان آفتی نداریم و 
هیچ سللمی نیز به درختان زده نمی شود بنابراین 
گل محمدی تولیدی و سللایر محصولات منطقه 

ارگانیک هستند و فقط حمایت نیاز است!
   برداشت دوم

معاون بهبللود تولیدات گیاهي سللازمان جهاد 
کشللاورزی آذربایجان شرقی گفت: انواع مختلفي 
از گیاهللان دارویي به خصللوص گل محمدي به 

میزان ۵ هزار و ۸۰۰ هکتار در سللطح اسللتان به 
زیر کشت رفته و سالانه حدود ۱۳ هزار تن تولید 

مي شود.
اکبر کرامتی با اشللاره به وجود پتانسیل بسیار 

بالای استان در زمینه گیاهان دارویی افزود: بیش 
از ۴۰ نوع گیاه دارویي در اسللتان تولید مي شود 
که از لحاظ اقتصادي، اقلیمي و سازگاري و ارزش 
افزوده منحصر به فرد بوده و تعدادي هم مختص 

استان ماست.
وي با بیان اینکه مهمترین مشکل حوزه گیاهان 
دارویي مربوط به صنایع تبدیلي است اضافه کرد: 
گل محمدی به صورت خام در بازارهایی همچون 

تهران و اصفهان به فروش مي رسللد اما متاسفانه 
نمي توانیللم ارزش افللزوده ای از آن برای اسللتان 

جذب نماییم!
کرامتي با اشللاره بلله برگزاري منظللم کمیته 
فني گیاهان دارویي در اسللتان با حضور صنایع، 
دانشللگاه ها، محققان و افراد نقللش آفرین اظهار 
کرد: امسللال بر اسللاس تصمیمات گرفته شللده 
براي افزایش سطح زیرکشت و ارقام اصاح شده 
گیاهان دارویي اسللتان، با بیش از ۳ هزار هکتار 
اراضي دیمي گیاهان دارویي بعد از استان فارس 
رتبلله دوم را در راسللتای تولیللد گیاهان دارویی 

کسب کرده ایم.
وی تاکیللد کللرد: حرکت ما به سللمت تکمیل 
زنجیره  ارزش تولید گیاهان دارویي و به خصوص 
گل  محمللدي بوده و پیگیري هاي مربوطه نیز در 
دسللت انجام اسللت زیرا گل محمدي بیشللتر به 
صللورت دمنوش و مربللا در بخش خانگي مصرف 
مي شللود و فرآوري آن هللم در حد گاب گیری 
بوده و انواع گیاهان دارویي مانند گل محمدي در 

اسللتان تولید می شللوند که برنامه ریزی اساسی 
موردنیاز است.

   برداشت آخر
 محصللول گل محمدی اسللکو از مرغوب ترین 
نمونه این نوع گل در جهان به شللمار می رود که 
به دلیل آب و هوای حاکم بر منطقه و قرارگرفتن 
در دامنه های سللهند بوده و این شهرستان یکی 
از بهتریللن مکان های عمللل آوری گل محمدی 

در دنیاست.
در حقیقت، با حساب ارزش افزوده میزان سطح 
کشت و تولید گل محمدی با بیش از ۷۰۰ هکتار، 
کمک بزرگی به معیشللت اهالی منطقه محسوب 
می شللود و مبلغللی که از محل فللروش محصول 
به دسللت می آید در بخش سرمایه گذاری نقش 
خوبللی ایفا خواهد کرد تا شللاهد اقتصاد مطلوب 
خانوارهای روسللتایی باشللیم به شرطی که فقط 

روی کاغذ نماند!
به اعتقاد کارشناسللان حوزه کشاورزی، ارزش 
افزوده ای که می توان از طریق تولید گل محمدی 
ایجاد کرد بالاسللت ولی متاسللفانه در عمل، رقم 
ناچیزی اسللت کلله اگر تولیدکنندگان به سللوی 
اسانس گیری از این محصول حرکت نمایند قطعاً 
میللزان ارزش افزوده تولیدکننللدگان نیز افزایش 

خواهد یافت.
علیرغم اینکه حدود ۸۵ درصد از گل محمدی 
دنیا در ایران تولید می شللود اما کشور ما فقط از 
۱۰ درصد تجارت بین المللی آن بهره مند اسللت 
که نشللان می دهد ظرفیت بالایللی در این حوزه 
وجود داشللته و باید به سللمت ایجللاد واحدهای 
صنعتی با ارزش افزوده بالا و دانش بنیان حرکت 

نمود.
برگزاری جشللنواره  های محصولات تولیدی از 
جمله گل محمدی بسیار مثمرثمر بوده و موجب 
می شود تا روسللتاهای هدف که به عنوان مراکز 
تولید این محصول در شهرسللتان اسللکو هستند 
همه سللاله در صدر اخبار قللرار گرفته و موضوع 
مهم معرفی بیشللتر ظرفیت های این روستاها و 

فروش مستقیم محصولاتشان رقم بخورد.
بدیللن ترتیب، بلله رغم اینکه قیمللت خام گل 
محمدی در مقایسلله با قیمت محصولات فرآوری 
و تبدیل شللده آن بسیار اندک اسللت اما باید به 
سللمت تولید اسانس از گل محمدی حرکت کرد 
که ارزش افزوده بیشللتری داشته و در این راستا، 
در شللهرک صنعتی اسللکو، واحدی در حال راه 
اندازی اسللت که در مرحله نصب ماشللین آلات 
قرار داشته و نویدبخش روزهای معطر آتی است!

اسکو
سرزمین مُعطر آذربایجان

 ضرورت پیگیری تکمیل زنجیره  ارزش تولید
گل محمدی اسکو از نگاه »عصرآزادی«

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

آذربایجان ش�رقی به عنوان چهارمین قطب گل محمدی ایران یا همان قیزیل گول آذربایجان 
یکی از صادرکنندگان این محصول با نام های تجاری گنبرف، عنصرود و اس�کو بوده و در واقع 
یکی از مرغوب ترین محصولات و فرآورده های این گل معطر را به بازار مصرف عرضه می کند که 
کشورهای حوزه خلیج فارس، آسیای میانه و روسیه طرفدار و مشتری دائم این محصول هستند. 
س�الانه بیش از ۵ هزار تُن گل محمدی در دامنه های خوش آب و هوای س�هند از یکهزار و ۱۰۰ 
هکتار مزارع بارور تولید می شود که به ترتیب شهرستان های آذرشهر، اسکو و تبریز بیشترین 
تولید در این اس�تان دارند و جش�نواره گل محمدی در اسکو مهمترین بستر برای معرفی این 

ظرفیت کشاورزی منطقه است که نباید تنها به تهیه شربت، مربا، گلاب و عرقیجات توسط زنان 
خانه دار منطقه محدود شود. اخیراً و در یازدهمین جشنواره ای که به مناسبت آغاز برداشت گل 
محمدی به میزبانی روستای عنصرود یا همان آنساری اسکو برگزار شد ایجاد صنایع فرآوری و 
معرفی بیشتر ظرفیت های روستاهایی که در زمینه تولید گل محمدی فعال هستند بیشتر مورد 
توجه قرار گرفت و بر موضوعاتی همچون تعریف زنجیره ارزش و ایجاد صنایع فرآوری و توجه به 
ظرفیت های گردشگری این جشنواره تاکید گردید که اگر مدنظر متولیان حوزه کشاورزی قرار 

نگیرد قطعاً پیشرفتی حاصل نخواهد شد...

یک کارشناس حوزه 
کشاورزی آذربایجان 
شرقی می گوید گل  

محمدی اسکو به 
صورت خام در بازار 
به فروش مي رسد 
و نمی توانيم ارزش 

افزوده ای از آن 
برای استان جذب 

نمایيم!

 قانون واردات خودروی کار کرده و اثرات آن بر بازار
 دو ماه پ��س از تصویب لایحه دو فوریتی خودروهای 
واردات��ی و صدور اج��ازه واردات خودروه��ای کارکرده 
ب��ه دولت، روز یکش��نبه این هفته)۱۱ تی��ر ماه( مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام نیز ع��دم مخالفت خود با این 
ط��رح را اعلام کرد و اجازه واردات این دس��ت خودروها 
را با عدم مغایر خواندن آن با سیاس��ت های کلی، صادر 
کرد و به صورت قانون درآمد یعنی پولت در کنار واردات 
خودروه��ای نو می تواند خودروی دس��ت دوم هم وارد 
کند. بر این اساس باتوجه به عدم مخالفت هیچ نهادی از 
وزارت صمت و مجلس تا مجمع تشخیص، چنانچه بانک 
مرک��زی هم تایید نهایی را به لحاظ تامین ارز لازم برای 
واردات را بده��د، ورود خودروهای کارکرده به کش��ور با 
هدف تنظیم بازار در کنار خودروهای نو خارجی، حتمی 

خواهد بود.
مش��کلات عمده ای بر س��ر راه اجرای این قانون وجود دارد: اول اینکه مشکل تامین ارز در 
بانک مرکزی است.چون با توجه تحریم ها  ازلحاظ تامین ارز مشکل عمده ای وجود دارد زیرا 
که بانک مرکزی به تامین آن رضا نخواهد داد مگر اینکه منش��ا تامین آن ارز خارجی باشد و 
یا از طرق دیگر تامین ارز شود که در این صورت هم مشکل تحریم ها و مسایل مترتب بر آن 

و همچنین قوانین داخلی وجود دارد.
در مرحله دوم )به ش��رط تامین ارز توس��ط بانک مرکزی( اخذ مجوز س��ازمان های محیط 
زیس��ت و اس��تاندارد سد دیگری بر س��ر راه این نوع واردات می باش��د. تجربه نشان داده در 
واردات این نوع خودروها معمولاً به سراغ خودروهایی رفته شده که فروش آن به لحاظ قیمت 
وکیفیت مقرون به صرفه باشد و در این راه گمان می رود مشکلاتی با این دو سازمان بوجود 
آی��د بنابراین اجرای ای��ن قانون به راحتی نخواهد بود. نکته قاب��ل تأمل در تنظیم آیین نامه 
اجرایی آن اس��ت که اگر طبق پیش نویس وزارت صنعت و معدن و تجارت افراد حقیقی هم 
بدون داشتن کارت بازرگانی بتوانند خودرو وارد کنند، می توان به اثرگذاری آن در تنظیم بازار 

خودرو امیدوار بود ولی اگر سخت گیرانه تنظیم گردد تاثیری بر بازار نخواهد داشت.
در هر حال تصویب این قانون از همین حالا تاثیر خود را بر بازار خودرو گذاش��ته و ش��اهد 

روند کاهشی قیمت انواع خودرو در بازار هستیم.
در پایان بایستی گفت برای اثرگذاری این نوع واردات در درازمدت بر روی بازار خودرو نحوه 
عملک��رد تمامی دس��ت اندرکاران اجرایی دراین قانون حائز اهمیت ب��وده و امیدواریم اجرای 

درست این قانون به بازار آشغته خودرو سر و سلمان بدهد.

خبر

رییس سازمان انرژی اتمی خبر داد:

تولید شبیه ساز راکتور هسته ای برای نخستین بار در کشور
 اسلامی گفت: شبیه ساز تولید شده بخشی واقعی و موثر از فرآیند و مجموعه های 
یک نیروگاه و یا یک راکتور قدرت اس�ت که با مقیاس ۱۰۰ مگاوات حرارتی می تواند 

مدیریت اتاق کنترل نیروگاه را در اختیار بگیرد و هدایت کند.
به گزارش حوزه سیاس��ت خارجی ایرنا، محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی در خصوص 
تولید شبیه ساز رآکتور هسته ای برای نخستین بار در کشور اظهار داشت: خدا را شاکر هستیم که 
همکاران پرتلاش ما توانستند امروز یکی دیگر از دستاوردهای اثربخش خود را که در حوزه علوم 
و فنون پیش��رفته تاثیرگذار هس��ت به منصه ظهور برسانند. وی گفت: این شبیه ساز در حقیقت 
یک بخش واقعی و موثر از فرایند اجزای یک نیروگاه یا راکتور هسته ای هست که با مقیاس ۱۰۰ 
مگاوات حرارتی می تواند مدیریت اتاق کنترل نیروگاه را در اختیار بگیرد. رئیس سازمان انرژی اتمی 
تصریح کرد: موضوع مهمی که برای ما در مرحله کنونی وجود دارد آموزش نیروی انسانی است، 
هم در مقاطع تحصیلی که در دانش��گاه ها هس��ت و هم در آموزش های مهارتی که برای کارکنان 
آینده و بهره برداران باید آنها را تربیت کنیم تا در فرایندهای کاری مستقر شده و این مسئولیت ها 
را بر عهده بگیرند. اسلامی با بیان اینکه هم به لحاظ سخت افزار و هم به لحاظ نرم افزاری این طرح 
یک مجموعه یکپارچه ای است که بدون هیچ وابستگی و بر اساس اقلام ساخت داخل تهیه شده 
است، گفت: این شبیه ساز را در مرکز علوم و فنون هسته ای و در پژوهشگاه نصب کرده ایم که اولاً 
برای آموزش و تربیت نیروی انسانی است و ثانیاً در فرایند تحصیلات تکمیلی و پژوهش هایی که 

دانشجویان ما یا همکاران ما از آنها استفاده کنند به کار گرفته می شود.

سرمقاله

 سید فرید پیمان 
 مدیر مسئول
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 نایب رئیس کمیس�یون امور داخلی و شوراهای 
مجلس شورای اسلامی گفت: انتخابات تناسبی به 
دلیل نهادینه نش�دن احزاب در ای�ران قابل اجرا و 

پیاده سازی نیست.
سید حمیدرضا کاظمی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی 
ایرن��ا درب��اره انتخابات تناس��بی در طرح اص��لاح قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی که برای تصمیم گیری 
نهایی به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شده است، 
اظهار داشت: با توجه به اینکه احزاب در کشورمان نهادینه 
نشده اند، انتخابات تناسبی قابل اجرا و پیاده سازی نیست 
زیرا مردم هم به انتخابات تناسبی اقبالی نشان نمی دهند.

نایب رئیس کمیسیون شوراهای مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: از طرف دیگر تنها به دلیل انتخابات تناسبی 
کل طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس ش��ورای اسلامی 

معطل مان��ده و با این وضعیت اگر ب��ا فوریت در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام این موضوع تعیین تکلیف نشود، 
مصوبه مجلس درباره قانون انتخابات به دوازدهمین دوره 

انتخابات مجلس شورای اسلامی نخواهد رسید.
کاظمی خاطرنش��ان ک��رد: ما در طرح اص��لاح قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی درباره برگزاری انتخابات 
در کل کشور تصمیماتی گرفته ایم اما به خاطر انتخابات 
تناس��بی در یک حوزه انتخابیه )ته��ران( کل این طرح 

معطل مانده است.
وی افزود: مشکل و دغدغه امروز مردم انتخابات تناسبی 

نیست بلکه مسائل اقتصادی و معیشتی است.
به گ��زارش ایرنا، موافقان برگزاری انتخابات به ش��یوه 
تناسبی معتقدند این کار سبد آرای جریان های سیاسی 
را در انتخابات مجلس ش��ورای اسلامی شفاف و عادلانه 

می کند اما منتقدان مصوبه مجلس می گویند که مصوبه 
مجلس به نام انتخابات تناس��بی چند مدل انتخاباتی را 
ادغام کرده که در اجرا ایجاد مشکل می کند ضمن آنکه 

ارتباط مستقیم مردم با نماینده را قطع می کند.
به گ��زارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، انتخابات تناس��بی 
الگویی از انتخابات در مجلس به ش��مار می رود که افراد 
نمایندگان خود را از فهرست های انتخاباتی برگزیده و در 
نهایت پس از مشخص ش��دن وزن جریان های سیاسی 
از مجموع آرای اخذ ش��ده، به نس��بت آرا، کرس��ی های 

نمایندگی بین ائتلاف ها و جریان ها تقسیم می شود.
این مصوبه مجلس هرچند در بار نخست بررسی شورای 
نگهبان محل ابهام اعضای این شورا بود که برطرف شد اما 
هیات عالی نظارت بر سیاست های کلی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام آن را مغایر با برخی بندهای سیاست های 

کلی انتخابات تشخیص داد؛ سرانجام با اصرار نمایندگان بر 
تصمیم خود این مصوبه راهی مجمع شد.

این شیوه شمارش آرا، موافقان و مخالفانی دارد؛ موافقان 
آن می گویند که این روش به تقویت احزاب و شایس��ته 
گزینی کمک می کند اما منتقدان اشکالات متعددی برای 
آن فهرست می کنند که مهمترین آن قطع رابطه مستقیم 
مردم با نماینده، نادیده گرفتن شرایط اجتماعی حاکم بر 
تهران، بروز ائتلاف های یک شبه انتخاباتی و وامدار شدن 

فرد به فهرست ها به جای مردم است.

نایب رئیس کمیسیون شوراهای مجلس:

انتخابات تناسبی به دلیل نهادینه نشدن احزاب در کشور قابل اجرا نیست


